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ÉVKÖZI 19. VASÁRNAP                             B év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: 1Kir 19,4-8 – Ef 4,30-5,2 – Jn 6,41-51 

Jézus az élet kenyere          
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

Szentmise bevezetés 

 

Minden szentmise hálaadás, eucharisztia! 
Kedves Testvérek! A mai szentmisén különösképpen is 

köszönjük meg Istennek ezt a nagyon szép világot! 
Köszönjük meg Istennek a másik embert! 

Köszönjük meg Istennek egymást! 
 

Ezt a szentmisét öt évvel ezelőtt meghalt János Testvérünkért ajánljuk fel és János nevű 
fiáért, aki beteg, az ő gyógyulásáért is imádkozunk. Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, bánjuk 
meg bűneinket, hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Bizony, fejtörést is okozhat, hogy fölfogjuk ennek a mai vasárnapnak az 
üzenetét! Nagyon leegyszerűsítve azt mondhatom, az életről van szó, az életünkről van szó 
valahányszor az élet kerül szóba. 
 

Hiszen az élet az ember egyetlen lehetősége! 
 

Éppen ezért Jézus tanításának középpontjában az üdvösség műve van! 
Az üdvösség azt jelenti: Isten azt akarja, hogy el ne vétsük az életünket! 

Isten azt akarja, hogy ezt az egyetlen ajándékba kapott életünket 
emberhez méltóan éljük! 

A mai vasárnap sajátos úton vezet bennünket, mert 
 

Jézus ilyent mond: 
Én vagyok a mennyből alászállott kenyér! 

Valamiképpen ennek a mondatnak az értelmét  
kell életre váltani! 

 

A zsidók vélekedése. Amikor a zsidók ezt meghallották, teljesen helytelen vágányon indultak 
el. Nem ennek a mondatnak az értelmét keresték, hanem arról kezdtek egymás között 
beszélni, hogy ismerjük ennek a Jézusnak a mindennapjait. Hogyan mondhat Magáról ilyent? 

Ha mélyebben keressük az értelmét, vagyis ha az igazságot keressük, akkor magától értetődő 
számunkra is ez az igazság, amit Jézus ezzel kifejez, mert egyszerűen azt jelenti:  
 

Az ember vagy felülről származó igazságok szerint él, 
vagy elvéti az életét! 

 

Ma központi kérdés életünkben az étkezés  
Egyet ne felejtsünk el, az étkezés nem csupán táplálékfelvétel. Az étkezésnek sokkal 
mélységesebb értelme van, hiszen ez arról szól: 
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Az ember nem azért él, hogy egyen, 
hanem azért eszik, hogy éljen! 

 

Amikor ezt a titkot boncolgatjuk, akkor rádöbbenünk arra, 
hogy az étkezés fenntartja az ember életét, 

hogy aztán emberi életének az értelmét fölismerje! 

 

Az utolsó vacsora animációs filmen 
Az elmúlt napokban régi, kedves ismerősöm keresett fel, aki valamikor még fiatalemberként 
ministrált. Négy fiútestvér egyikéről van szó, mind a négy fiú szeretetreméltó édesanyjuk 
szemefénye volt, aki egyedül nevelte föl a négy gyereket, mert édesapjuk a háborúban eltűnt. 
Rófusz Ferencről van szó, aki annak idején azt a sajátos animációs filmet készítette a légyről. 
Most ugyancsak tízperces csodával ajándékozott meg bennünket a bemutatón: az utolsó 
vacsora titkát mutatja föl sajátos eszközökkel.  
 

Az utolsó vacsora is étkezés volt. Ennek az étkezésnek igazi üzenete, ami a filmen elhangzik, 
a következő: Jézus megtöri a kenyeret, kenyeret ad és ugyanakkor a nagy igazságot köti az 
apostolok lelkére:  

Aki ezt a kenyeret eszi, Hozzám tartozik! 

Aki Hozzám tartozik, az fölismerte ennek az étkezésnek az értelmét, 
mert ahogy megtörjük a kenyeret, úgy adjuk oda egymásnak az életünket! 

Olyan mértékben él helyesen az ember, 
amennyire fölfogja ennek az ajándékozásnak a titkát! 

 

Ószövetségi történet üzenete 
A mai vasárnapon hallottunk egy ószövetségi történetet és egy újszövetségi történetet az 
evangéliumból. Illés belefáradt az életbe, szinte föladta. Akkor szólítja az Úr: edd a kenyeret, 
mert hosszú út vár rád. Nem lehet föladni, mert az ember nem csupán azért étkezik, hogy 
életben maradjon, hanem úton jár. Az útnak valahova vezetni kell. Illés azt a választ kapja: 
egyél és igyál, mert hosszú út vár rád, hogy elérkezzél a Horebig. A Horeb az Isten. A hegy az 
ószövetségi gondolkodás szerint az Isten.  
 

Nem azért kell enned, hogy életben maradj csupán, 
hanem azért kell enned,  

mert neked valahova el kell érkezned! 

 

Újszövetségi történet üzenete 
Az újszövetségi evangéliumban, a mai rövidke részben ez nem hangzik el: tömeg keresi 
Jézust, ő fájdalmasan jelenti ki nekik, ettetek a kenyérből és jóllaktatok. Most megint itt 
vagytok, mert jól akartok lakni. Aki csak ezért keres, az téved! 
 

Boldogok, akik éhezik és szomjazzák az igazságot! 

Az embernek ahhoz, hogy élni tudjon, 
az igazságot kell megragadnia! 

 

Az, hogy csupán jóllakunk, az éhségünket csillapítjuk. Kevés, többről van szó, amikor 
étkezünk. Boldogok, akik éhezik és szomjazzák az igazságot! Mi az igazság? Mi az, ami 
kifejeződik a tömeg találkozásában Jézussal?  
 

Ne veszendő eledelért törekedjetek! 
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Mit fejez ki? Valójában az étkezés – az utolsó vacsora titka is erre utal – azt fejezi ki, amire 

termett az ember! Mire születtünk? Arra születtünk, hogy odaajándékozzuk az életünket, a 
létünket! Mire születtünk? Szeretetre, hogy elfogadjuk feltétel nélkül, sorsának minden 

kockázatával a másik embert! Mindennek az az értelme, hogy ember és ember egymásra 
találjon!  

Az étkezésben ez a misztérium rejtőzködik: 
Az odaadás, magunkat adjuk! 

Az elfogadás, a másikat feltétel nélkül fogadjuk el, 
mert csak így valósulhat meg ember és ember találkozása, 

ember és ember egysége! 

 

Most már a titok kellős közepében vagyunk, mert többről van szó, mint evésről! Az ember 
azért eszik, hogy éljen, mert valahova el kell jutnia az embernek. Az evésnek nem az a célja, 
hogy jóllakjam, hanem éljek!  

El kell jutni valahova, 

a mai vasárnap üzenete szerint Istenhez! 

El kell jutni valahova, 

 a mai vasárnap üzenete szerint a másik emberhez! 

 

 Jézussal való kapcsolatunk 
Tegnap a Népsportban olvastam Balczó András csodálatos gondolatát, azt mondja:  
Téved az, aki azt gondolja, hogy Isten nélkül megoldja élete problémáit!  
Téved az, aki úgy gondolja, hogy e világi sikerei elegendőek élete boldogságához! 

 

Amikor Jézus azt mondja: Én vagyok a mennyből alászállott kenyér, 
akkor azt az igazságot akarja nekünk világossá és egyértelművé tenni,  
hogy Ő az, a Vele való kapcsolatunk az, amely kell ahhoz, hogy eljussunk Istenhez! 

Ő az, Aki körül újra fogalmazódik a paradicsomi boldogság!  
Ha Jézushoz tartozunk, akkor Istenhez tartozunk!  
Ha Jézushoz tartozunk, akkor egymáshoz tartozunk,  
mert egyedül Jézus tud bennünket rávenni arra,  
hogy egymásnak ajándékozzuk az életünket és egymás  életét elfogadjuk! 

 

Valamelyik újságban olvastam, ma divatos szó a szolidaritás. Az író ezt a titkot feszegeti, 
hogy a szolidaritásra hivatkozva ki az, aki odaadja az életét valakinek? Erre csak akkor képes 
az ember, ha isteni felhívása van! Olyan felhívása van, amely attól az Istentől származik, aki 
az élet Ura, aki az életünket akarja értelmessé tenni, boldoggá tenni! 

 

Jézus a paradicsomi világot hozza el  
Jézus a paradicsomi világot hozza el, ahol Isten és ember összetartozott, az ember ebben a 
kapcsolatban boldog volt! Jézus a paradicsomi világot hozza el, amelyben ember és ember 
összetartozott, ebben a kapcsolatban az ember boldog volt! Akkor azon kell elgondolkodni, 

miért boldogtalan az az ember, aki megszakította kapcsolatát az Istennel? Miért boldogtalan? 
Miért nem boldog? Miért boldogtalan az ember, aki megszakította kapcsolatát a másik 
emberrel? Össze akar vele tartozni, de nem ezen az áron! 
 

Ez a hétköznapi igazság, az étkezés kiemel bennünket a mindennapjaink világából 
Arra figyelmeztet minket, hogy azért élünk, - az élet miatt táplálkozunk - mert nekünk célunk 
van! Nem célunk csupán az evés, nem azért élünk, hogy együnk, hanem azért eszünk, hogy be 
tudjuk tölteni a hivatásunkat, hogy az életünket el ne vétsük, hogy Jézus biztatására keressük 
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az Istent! Jézus biztatására keressük egymást! Amikor Jézus azt mondja: Én vagyok az élet 
kenyere, akkor ez azt jelenti, hogy csak a jézusi igazságok igazítanak el bennünket, igazítják 
utunkat Isten felé, igazítják utunkat egymás felé. 
 

Az étkezéssel kapcsolatos gondolatainkat gondoljuk újra. Ez a fogalom, ami létjogosultságot 
nyert a világunkban: kenyérgond. Micsoda melléfogás, micsoda mellékút, amikor az étkezést 
kenyérgondként értelmezzük. Az emberek azt hiszik, ha jobb falatokat esznek, akkor 
megoldódott az életük! Az emberek tüntetnek azért, hogy több pénzük legyen. Legyen, de 
amikor ezért hadakoznak, akkor azt hiszik, hogy az életük kérdését oldották meg. Ezekkel 
kapcsolatosan mondja Szent Pál: Istenük a hasuk! 

 

Kenyérgond? Valójában miképpen értelmezzük az életünket? Mennyit hallunk arról, hogy 
elmennek innen az emberek, mert valahol nagyobb falat kenyeret kapnak. Itt hagyják 
anyjukat, apjukat, testvéreiket, mert valahol nagyobb kenyeret szelnek nekik. Megoldják az 
életüket? Az ember ne a javak felől értelmezze az életét! Nem a javakban való bővelkedéstől 
függ az ember élete! 

 

Aki kenyeret ad, életet ad! Asszonyok! Aki főz, az az élet feltételeit teremti meg. Az élet titka 
körül járunk, amikor közös asztalról van szó, a nap folyamán legalább egyszer étkezzünk 
közösen, mert az élet titkáról van szó. Valamit megsejthetünk abból az igazságból, amit Jézus 
így mond: Én vagyok a mennyből alászállott kenyér! Csak a mennyből származó igazságok, 
csak a mennyből származó jézusi tanítás, csak a mennyből származó isteni igazságok tudnak 
eligazítani bennünket, hogy fölismerjük, miért is születtünk!  
 

Mire való az emberi élet? 

Az odaadásra, az elfogadásra! 

Ebben a titokban az egymásra találásra, 
egymás életének titokzatos értelmezésére! 

Aki mindezekről lemond, az nem csupán az Istennek fordít hátat, 
nem csupán a másik emberrel való kapcsolatát sekélyesíti el, 

hanem valamiképpen az élet titkát véti el! 
Ne vétsük el! 

 

+  A M E N  + 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Szeretném kérni a Testvéreket, hogy ezt az imádságot tegnap elhunyt 
Rendtársunkért ajánljuk fel. Ő Bécsben élt és minket, magyarokat nagyon szeretett. Ez 
köszönet és hála érte az Istennek. Nagy ajándék, amikor egymás életét értékelni tudjuk! 
Imádkozzunk! 

Mi Atyánk… 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! A mai vasárnap igazságát nagyon mélyen ültessük el a szívünkben, mert 
nagyon ferde emberi gondolkodás az, amikor valaki úgy gondolja, hogy ő biztosítani tudja 
maga számára az ennivalót, akkor minden megoldva, csak az emberi kapcsolatai üresednek ki. 
A héten, augusztus 15-én Nagyboldogasszony ünnepe lesz, Egyházilag kötelező a 
szentmisén való részvétel.  Hívő ember ezen a napon szentmisével ünnepel! Templomunkban 
este ½6 órakor lesz a szentmise. 


